

The Study of Antichrist (Part - 2)

တော်ဆိကမိတ်ဒီးဃုသုဉ်ညါတော်ဘဉ်ဘဉ်ဃးဒီး ပုဂံလိာ်ခရံတဂအဂု (၂)

ပကဃုသုဉ်ညါတော်ဘဉ်ဘဉ်ဃးဒီး ပုဂံလိာ်ခရံတဂအဂုန့ဉ် ပကလဲကဒီးဆူ, အပတီ (၂) န့ဉ်တက့ာ်. တော်ဂုအံလု အပတီ (၁)အသိး, တော်လုပုဂံလိာ်ခရံအဝဲအံန့ဉ်, တမ့ာ်ဘဉ်ပုဂံလိာ်ခရံတဂအဂုန့ဉ်ပသုဉ်ညါ လံအယိ, ပုဂံအဝဲအံန့ဉ် တမ့ာ်စုာ်ကီး ပုဂံလုကဟဘဉ်ဟီဉ် ခိဉ်လုမုာ်နံလု အကဟဲသုဉ်တဖဉ်အပုစုာ်ကီးဘဉ်. ဘဉ်မနုအယိလဲဉ်. ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ, လံာ် ၂သုးစလနံ ၂:၇-၈ န့ဉ်လီာ်.

“အဂုဒ်အံ, ခဲကနံအံဒဉ်လဲဉ်, တော်အာအတော်ဂုသုဉ်မတော်လီာ်. ကမတော်ထဲလုပုဂံလိာ်ခရံတဂအဂု ခဲကနံအံ တအိဉ်တြီလာဘဉ်တော်အကတီဉ်န့ဉ်လီာ်.- တုနုတစုတော်အာတဂန့ဉ် ကအိဉ်ဖျါထီဉ်လီာ်. အဝဲန့ဉ် ပကစာ်ယုဉ်ဂူးကမလုာ်ကွံာ်အီလု အထးခိဉ်အသါထီဉ်, ဒီးကမဟးဂီအီလုအဟဲန့ဉ်အတော်အိဉ်ဖျါလီာ်.”

မုာ်ဝဲလီာ်. ဒ်ပသုဉ်ညါအသိး တော်လုပုဂံလိာ်ခရံအံန့ဉ်မုာ်ဒဉ် “တော်အာအတော်ဂုသုဉ်” အံန့ဉ် အိဉ်ထီဉ် ဝဲလံလု, တာယုဖိဉ်နံဉ်, ဒ်ပစံးတော်အသိး, ပုဂံတော်မုာ်ဖိဉ်ပီလုးအစီဒီးဆူကစာ်ယုဉ်ဂူးခရံအတော်ဟဲလီာ်ခဲစုတစု အပုန့ဉ်ကဘဉ်တော်မဟးဂီအီန့ဉ် ပထံဉ်ဘဉ်လီာ်. တော်အဝဲအံန့ဉ် မုာ်ဒဉ်ဒ်သိးတော်ကမအသးလု, တော်လုပုဂံ လိာ်ခရံတဂအံအစီန့ဉ် ကဘဉ်အိဉ်ဝဲအနံဉ် (၂၀၀၀)အဂီန့ဉ်လီာ်. ပုဂံတဂလုာ်လုာ်န့ဉ်အသးကအိဉ်ထဲန့ဉ် အံန့ဉ်တအိဉ်ဘဉ်ဝဲဘဉ်.

(လုတော်န့ဉ်အယိတော်လုပုဂံလိာ်ခရံတဂအံ တမ့ာ်ဘဉ်နီတဂအဂုန့ဉ် ပထံဉ်ဘဉ်လီာ်. ပုဂံအဝဲ အံမုာ်ဒဉ်, မုာ်ကီလံာ်စဉ်တဉ်အတော်ရဲဉ်လီာ်ကွဲလီာ်လုတော်ကူဉ်ထီဉ်ဖးလီာ်ပာ်စာတော်လုအကမဟးဂီကစာ် ယုဉ်အတော်လုာ်ဟံဉ် (တော်အိဉ်ဖိဉ်) အပုန့ဉ် ကမတော်လီာ်လုးဖးဒိဉ်ဒီးတော်သိဉ်လိန့ဉ်လိ, တော်သိဉ်တော်သိဒီးတော် မုာ်တော်တီသုဉ်တဖဉ်ကမဟးဂီဝဲအဂီလီာ်.)

မုာ်ဝဲလီာ်. တော်လုပုဂံလိာ်ခရံတဂအံရဲဉ်လီာ်ကွဲလီာ်လုတော်ကူဉ်ထီဉ်ဖးလီာ်ပာ်စာအံ, မတော်စုာ်ကီးလု တော်အိဉ်ဖိဉ်အပုန့ဉ် ပထံဉ်ဘဉ်လီာ်.

ပုဂံလိာ်ခရံအတော်ရဲဉ်လီာ်ကွဲလီာ်လု တော်ကူဉ်ထီဉ်ဖးလီာ်ပာ်စာတဖဉ်အံ, ဒ်သိးကဟဘဉ်ပုစီဆုံ သုဉ်တဖဉ်အဖီခိဉ်န့ဉ် ကစာ်ယုဉ်ဟ့ဉ်တော်အခွဲးအယာ်အနံဉ် (၁၂၆၀)နံဉ် န့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီာ်.

တော်အဝဲအံကမုာ်မတလဲဉ်, ဒ်ပစံးတော်အသိး, ကမုာ်တော်မနုသုဉ်တဖဉ်လဲဉ်.

လံာ်စီဆုံတစီ စံးဘဉ်ပုဂံလု, ပုဂံလိာ်ခရံအတော်ရဲဉ်လီာ်ကွဲလီာ်လု တော်ကူဉ်ထီဉ်ဖးလီာ်ပာ်စာအတော် မအံကအိဉ်ထီဉ်ဝဲအဂုအိဉ်ဘဉ်ဆဉ်, အခဲအံအိဉ်ဝဲလံအနံဉ် (၂၀၀၀)ဒဉ်လဲဉ်အိဉ်မူဝဲအဂုန့ဉ်မုာ်တော်ဒ်လဲဉ်.

ပုဂံတဂလုာ်လုလုအမုာ်ပုဂံလိာ်ခရံန့ဉ် ပဟံဖျါအီတသုနီတဂဘဉ်. ဘဉ်မနုအယိလဲဉ်န့ဉ်, တော် အဝဲအံမုာ်ဒဉ် “တော်အာအတော်ဂုသုဉ်” န့ဉ်အယိလီာ်.

မုာ်မဆါတနံအံ ဘဉ်ဃးဒီးတော်ဂုအံန့ဉ် ကမုာ်မတလဲဉ်န့ဉ် ပကချုနုာ်ပာ်အီဒီးမသုဉ်ညါအီ အဝဲအံန့ဉ်တက့ာ်. မ်ပကဖးဘဉ်လံာ်စီဆုံတဆါလုအမုာ်, **လံာ်ဝဲဒါနုးယုလး ၇:၂၀-၂၂** န့ဉ်တက့ာ်.

“ဒီးဘဉ်ဃးဒီးအနုအဆဲဉ်ဘိလု အအိဉ်ဝဲလုအခိဉ်, ဒီးအဂတဘိလုအထီဉ်ဝဲ, ဒီးနုလုဘိလီယံ

လာအမဲင်ညါလာအအိပ်ဝဲဒီး အမဲင်တဖန်, ဒီးအထးခိပ်လာအကတိတ်ဖးဒိပ်တဖန်, လာအကွါအဂီဆူန့ၣ် အဂီမိပ်တကွါလီၤ.”

“ယကွါဒဲးတၢ်, ဒီးန့ၣ်တဘိန့ၣ် ဒုးတၢ်ဒီးပုၤစီဆုံတဖန်, ဒီးမၤန့ၣ်အီၤ, တုၤတၢ်အိပ်လာကစၢၤကစၢၤလာ ပျၢၤလံၤလံၤတဂၤန့ၣ်ဟဲဝဲ, ဒီးတၢ်စံၣ်ညီၣ်ကွီၢ်ဘၣ်တၢ်ပာ်လီၤဝဲလာတၢ်ထီကတၢ်တဂၤအပုၤစီဆုံတဖန်အဂီၢ်, ဒီး အမုၢ်အလါဘၣ်, ဒီးပုၤစီဆုံတဖန်န့ၣ် န့ၣ်ဘၣ်ဘီဇိမုၢ်ဇိန့ၣ်လီၤ”.

လာလံာ်စီဆုံအဆာလာအဖီခိပ်အပူၤပထံၣ်ဘၣ်တၢ်ကတိတ်ဖိတဘီလာအမုၢ် “ပုၤစီဆုံတဖန်” အံၤန့ၣ် မုၢ်ဒၣ်, ပုၤသ့ၣ်တဖန်လာအအာၣ်လီၤအသးဆူ ကစၢ်ခရံၣ်အအိပ်ဒီးလုၢ်ထီၣ်ပာ်ထီၣ်အသးသ့ၣ်တဖန်လာအအာၣ် လီၤအသးဆူကစၢ်ခရံၣ်အအိပ်ဒီးလုၢ်ထီၣ်ပာ်ထီၣ်အသးသ့ၣ်တဖန်လာအလူၤပိာ်ထွဲကစၢ်အခံသ့ၣ်တဖန်အဂီၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်စံးထီၣ်ပတြၢၤ ၅၀:၅** အသးန့ၣ်လီၤ.

“ဒုးအိပ်ဖိၣ်ရိဖိၣ်ယပုၤစီဆုံလာ အအာၣ်လီၤအီၤတၢ်ဒီးယၤလာ တၢ်လုၢ်တဖန်န့ၣ်ဆူ ယအိပ်တကွါ.”

မုၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်သိၣ်တၢ်သီအလံာ်သ့ၣ်တဖန်ခဲလၢာ်ဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤဆူ ပုၤန့ၣ်တၢ်ဖိသ့ၣ်တဖန်အအိပ်န့ၣ် အဆိကတၢ်မုၢ်ဒၣ်ပုၤတဖန်အံၤလီၤ. ပုၤသ့ၣ်တဖန်အံၤန့ၣ် မုၢ်စ့ၢ်ကီး ကစၢ်ယုၣ်ရှုးအပျံၣ်အဘီၣ်လာ အလူၤပိာ်ထွဲ အခံသ့ၣ်တဖန်န့ၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖန်ဝံၤဒီး တၢ်လာတၢ်အန့ၣ်အံၤကမုၢ်မတၢ်တဂၤလဲၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသး, ကမုၢ် တၢ်မနုၤလဲၣ်.

လံာ်ဒၢနံးယုလး ၇:၇-၈

“လာအလီၢ်ခံန့ၣ် ဒီးယကွါထံတၢ်လာ တၢ်ထံၣ်တၢ်လာညါခိလာ မုၢ်န့ၣ်အဖၢမုၢ်, ဒီးကွါကွါ, ဆၣ်ဖိကွါဖိ လွံၢ်ဒုတဒု, တၢ်ပျံၣ်အလီၢ်, ဒီးဆူၣ်ဝဲ, ဒီးအဂီၢ်ဆူၣ်အဘါဆူၣ်ဒိၣ်ဒိၣ်ကလဲာ်, ဒီးအိပ်ဝဲဒီး အမဲထးဖးဒိပ်တဖန်လီၤ. အိပ်တၢ်ဒီးမၤကံၢ်လီၤကလဲာ်, ဒီးယီၢ်တၢ်တၢ်အိပ်လီၤတၢ်လာအခိၣ်, ဒီးလီၤဆီဝဲဒီးကယီၢ်ဆၣ်ဖိကွါဖိလာအအိပ် ဝဲဆိးဝဲလာ အမဲညါခဲလၢာ်, ဒီးအိပ်ဒီးအန့ၣ်ဆဲးဆဲးဘိလီၤ.”

“ယကွါဆိကမိၣ်အန့ၣ်တဖန်, ဒီးကွါကွါ, အန့ၣ်ဖိအကတဘိထီၣ်ဝဲလာအကျါ, ဒီးလာအန့ၣ်တဖန်လာ အခိၣ်ထံးအကျါန့ၣ် န့ၣ်သဘိဘၣ်တၢ်ထံးထီၣ်ကွံာ်အီၤလာန့ၣ်ဖိအမဲညါလီၤ. ဒီးကွါကွါ, အမဲာ် ဒ်ပုၤကညီ အမဲာ်အသးဒီးအထးခိပ်လာအကတိတ်ဖးဒိပ်တဖန်အိပ်ဝဲလာန့ၣ်တဘိန့ၣ်အပူၤလီၤ.”

မုၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်အန့ၣ်ဖိအံၤ အိပ်ထီၣ်ဝဲလာ ဆၣ်ဖိကွါဖိလွံၢ်ဒုတဒုအပူၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. အန့ၣ်သတး ဒီးတၢ်အန့ၣ်သဘိန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ထံးထီၣ်ကွံာ်အီၤလာ န့ၣ်ဖိအမဲညါန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်သ့ၣ်တဖန်အခိပညီကအိပ်ဒ်လဲၣ်.

တၢ်လာဆၣ်ဖိကွါဖိလွံၢ်ဒုတဒုအံၤန့ၣ် မုၢ်ဒၣ်ဟီၣ်ခိၣ်အဘီအမုၢ်လွံၢ်ခါအပူၤ ဘီမုၢ်လွံၢ်ဘၣ်တဘျီလာအမုၢ် ပုၤရိမုၤဖိအဘီအမုၢ်အဂီၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်တုၤလံၤလာ တၢ်မၤလိအနီၢ်ဂံၢ်(၈)အပူၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်အန့ၣ်သ့ၣ်တဖန်, ကမုၢ်တၢ်မနုၤတဖန်လဲၣ်. တၢ်စံးဆၢန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်ဒၢနံးယုလး ၇:၂၄** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးန့ၣ်ဆဲးဆဲးဘိန့ၣ် မုၢ်ဒၣ်စီဟဲဆဲးဆဲးဂၤလာအကအိပ်ထီၣ်လာဘီမုၢ်တဘီမုၢ်န့ၣ်အပူၤ, ဒီးအကတဂၤ ကအိပ်ထီၣ်လာအလီၢ်ခံ, ဒီးကလီၤဆီဝဲဒီးအခိၣ်ထံးတဖန်, ဒီးကမၤန့ၣ်စီဟဲသၢဂၤလီၤ.”

ပုၤသ့ၣ်တဖန်မုၢ်ဒၣ် ပုၤရိမုၤအဘီအမုၢ်အပူၤ ဘၣ်တၢ်နီၤဖးလိာ်အသးလာ ကီၢ်အဆဲးဖိသ့ၣ်တဖန်န့ၣ်လီၤ.

မုမုဒ်န့ဒ်ဒီးတၢ်လၢ “တၢ်အနၢဖိ” အံၤကမ့ၢ်တၢ်ဒ်လဲၣ်. “တၢ်အနၢဖိ” အံၤမုၢ်ဒ်စီၤပၤတၢ်ဒီးလီၤဆီဝဲဒ်ဒီး စီၤပၤအဂၤသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ.

စီၤပၤအဝဲအံၤကမ့ၢ်မတၤလဲၣ်.

ပမ့ၢ်ကွၢ်ကဒါက့ၤဆူ ပုၤရိမုၢ်ဖိအတၢ်စံၣ်စီၤတဲစီၤအပူၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်စီၤပၤတၢ်ဒီးလီၤဆီဝဲလိာ် အသးဒီးစီၤပၤအဂၤတဖၣ်အကျါန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ပုၤအဝဲအံၤန့ၣ် ကဲထီၣ်ဘၣ်အသးလၢ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤ န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤ ပကချုသ့ၣ်ညါဘၣ်အီၤထံထံဆးဆးန့ၣ်တက့ၢ်. လၢပုၤတၢ်မၤဖိသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ် ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤအပူၤန့ၣ် ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်တီခိၣ်ရိၣ်မဲအဂ့ၢ်န့ၣ်, လၢကစၢ်အမဲၣ်ညါပုၤကဲထီၣ်တၢ်ခ့ၣ်ပုၤအတၢ်မၤန့ၣ် တၢ်အလီၢ်အလၢလၢအထီၣ်ကတၢ်န့ၣ်မုၢ်ဒ်, သရၣ်ကွၢ်တၢ်လၢအစိကမီၤအိၣ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အါခါအဖိခိၣ်န့ၣ် ပ ကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **ဘတံၤမသ့း ၃:၁** အပူၤန့ၣ်လီၤ. (BISHOP)

“တၢ်ကတိၤလၢအမ့ၢ်အတီတထံၣ် မ့ၢ်အအံၤ, ပုၤတၢ်ဂၤမၤ မ့ၢ်ဆၢကဲထီၣ်လၢပုၤကွၢ်တၢ်ဒီး, မ့ၢ်အဆၢတၢ် မၤလၢအဂၤတမံၤလီၤ. ”

တၢ်လၢပုၤကွၢ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်, ကဘၣ်ကွၢ်, တၢ်အဖုလၢ အဆံးတဖၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်အိၣ် ဖျိၣ်အဆံးသ့ၣ်တဖၣ်ဒီးကဘၣ်မၤတၢ်တီခိၣ်ရိၣ်မဲလၢ, ပုၤမၤတၢ်ခ့ၣ်ပုၤအတၢ်မၤ ပုၤအခိၣ်သ့ၣ်တဖၣ် (Elders) န့ၣ် ကဘၣ်မၤစၢၤဝဲလီၤ.

ပုၤတၢ်မၤဖိသ့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒ်ပုၤကွၢ်တၢ်ကိးဂၤဒဲးန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်လၢပုၤကွၢ်တၢ်အံၤ န့ၣ် အဝဲသ့ၣ်မၤတၢ်ခ့ၣ်ပုၤအတၢ်မၤလၢ တၢ်လီၢ်ဖးဒိၣ်ဖးလဲၣ်အပူၤအဃိ, အဝဲသ့ၣ်ကဘၣ်ဟးဝုၤဝီၤတၢ်ဆူတၢ် အိၣ်ဖျိၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အအိၣ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တဘျီတခိၣ်ကဘၣ်ထံၣ်လိာ်အသးဒီးပုၤအခိၣ်သ့ၣ်တ ဖၣ်ဒီးကဘၣ်စံးကတိၤတၢ်ဘၣ်ဃးဒီးကစၢ်ယုၣ်ရှုးခရံၣ်အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ကဒိၣ်ထီၣ်ထီထီၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အဃိပုၤကွၢ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်အိၣ်ဝဲလၢဝုၤသ့ၣ်တဖၣ်အပူၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် ဝုၤရိမုၢ်အပုၤကွၢ်တၢ်တၢ်အံၤလီၤဆီဒိၣ်မးဒီးပုၤကွၢ်တၢ်အဂၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ပုၤအဝဲအံၤအိၣ်ဝဲလၢ ဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘၣ်ညါအဝုၤခိၣ်အပူၤလီၤ. ပုၤအဝဲအံၤမုၢ်ဒ်ပုၤရိမုၢ်ကၣ်သိၣ်လုးအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဒီးတုၤခဲကနံၣ်အံၤဒ် လဲၣ်တၢ်ဆိကမိၣ်အိၣ်ဝဲလၢ အမ့ၢ်ပုၤစီဆံၣ်တဂၤအသိးလၢအမ့ၢ် စီၤပၤ “ကိၣ်စတၢ်တု” အတၢ်ဆီတလဲအဂ့ၢ်န့ၣ် လီၤ.

တၢ်လၢစီၤပၤ “ကိၣ်စတၢ်တု” အံၤန့ၣ် ဆီတလဲလိာ်အသးဆူ ပုၤခရံၣ်ဖိအတၢ်ဘျီတၢ်ဘါဒီးမၤဘျး မၤဖျိၣ်ဝုၤရိမုၢ်အပုၤကွၢ်တၢ်ဒီး သးထီထီၣ်ပုၤအလီၢ်အလၢန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ပုၤကွၢ်တၢ်အဝဲအံၤစ့ၢ်ကီးဟံးန့ၢ် စီၤပၤသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ပံၤကဲ, အတၢ်ယူးယီၣ်ဒီးအတၢ်ပံၤဒိၣ်ပံၤထီတၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဝံၤဒီး, လၢခံကတၢ်ကဲထီၣ်အသးလၢ, တၢ်လၢဝုၤရိမုၢ်အပုၤကွၢ်တၢ်တၢ်အံၤဖဲအထံၣ်လိာ် အသးဒီးပုၤကွၢ်တၢ်တၢ်အံၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ဟံးန့ၢ်တၢ်လီၢ်တၢ်လၢလၢအထီၣ်ဒီး, မၤအသးဒ်အတၢ်ကဟုကညီၢ်န့ၣ်ဒိၣ် န့ၢ်ပုၤအဂၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် အိၣ်ထီၣ်ဝဲတဆီဘၣ်တဆီလီၤ.

**ပုဂံအဝဲအံ့ဃုနုတ်တုတ်ဆူနုတ်ဆူနုတ်လၢ တုတ်အလီၤ
အလၢဘၣ်ဃးဒီး “ဟံ” (Father) နုတ်ပထံနုတ်ဘၣ်လီၤ.
လၢလဲးတုတ်အကုတ်နုတ် မုတ်ဒၣ် (PA PA) နုတ်လီၤ.
လၢပုဂံလၢဝါအကုတ်နုတ် ပုဂံသုတ်ညါဝဲလၢ (POPE)
နုတ်ပထံနုတ်ဘၣ်လီၤ.**

လၢတုတ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤ, တုတ်ဃုနုတ်တုတ်ဆူနုတ်ဆူနုတ်လၢ တုတ်အလီၤအလၢအံ့နုတ်တလီၤပလိၣ်အသးဒီးလံာ်စီဆုံအတုတ်ကွဲးအသး, ထီဒါလိၣ်အသးဒီးလံာ်စီဆုံတဆၢလၢအမုတ်, **လံာ်အုးဖုးစူး ဘး၂၂** နုတ်ပထံနုတ်ဘၣ်လီၤ.

“ဒီးဟံတုတ်ခဲလၢာ်လၢ အခိၣ်ဖီလၢာ်, ဒီးဒုးကဲအီၤလၢတုတ်ခဲလၢာ်အခိၣ်, လၢတုတ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢအမုတ်နီၣ်ခိအကီၢ်”

လံာ်စီဆုံတဆၢအံ့ စံးဘၣ်ပုဂံလၢ, တုတ်လၢတုတ်အိၣ်ဖျိၣ်အကီၢ်နုတ်, ပုဂံအခိၣ်တဂၤအံ့နုတ် ကဘၣ်မုတ်ဒၣ်ကစၢ်ယုၣ်ဂူးအဂုတ်နုတ် ကစၢ်ယုၤအနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲနီၤပဲာ်ဖးတုတ်ထံထံဆးဆးနုတ် ပထံနုတ်ဘၣ်လီၤ.

လၢလံာ်မးသဲ **၂၃း၈-၉** နုတ် ပထံနုတ်ဘၣ်ဒ်အံ့စ့ၢ်ကီးလီၤ.

“မုတ်သုဝဲသုၣ်အံ့, သုတပျဲပုဂံကီးသုလၢရၤဘၣ်စၢနုတ်တဂုၤ, အဂုတ်ဒ်အံ့, သုသရၣ်အိၣ်ဝဲတဂၤဃီ, ဒီးသုဝဲသုၣ်ခဲလၢာ်အံ့, သုမုတ်ဒီပုဂံတုတ်လီၤ.- ဒီးသုတကီးပုဂံလၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢအံ့လၢဟီၣ်နီၣ်တဂၤ တဂုၤ. အဂုတ်ဒ်အံ့. သုဟံအိၣ်တဂၤဃီလၢ မူခိၣ်လီၤ.- ”

လံာ်စီဆုံတဆၢအံ့စ့ၢ်ကီးစံးဘၣ်ပုဂံလၢ, သုတပျဲပုဂံကီးသုလၢ ဟံနုတ်ပထံနုတ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ပရံၣ်ကွံာ်စီသီအလီၤအလၢအံ့နုတ် ကဲထီၣ်လၢ ဝုာ်ရိမုၤအပုၤကွံာ်တုတ်, အတုတ်ကဲထီၣ်လိၣ်ထီၣ်သုၣ်တဖၣ်နုတ်လီၤ. ပုဂံသုၣ်တဖၣ်နုတ် အတုတ်စိတုတ်ကမီၤနုတ်အိၣ်ဝဲဒၣ်လၢတုတ်ဘျီတုတ်ဘါနုတ်တကးဘၣ်, အိၣ်ဝဲစ့ၢ်ကီးလၢ တုတ်ဟတုတ်ပြးလၢထံကီၢ်သုၣ်တဖၣ်အဖီခိၣ်နုတ် ပထံနုတ်ဘၣ်လီၤ.

လၢကျဲဒ်အံ့အပူၤအဃီပုဂံသုၣ်တဖၣ်ကဲထီၣ်တုတ်ဘျီတုတ်ဘါဒီးထံဂုာ်ကီၢ်ဂုာ်အတုတ်ဟတုတ်ပြးအခိၣ် တဂၤဒီးလၢပုဂံရိမုၤဖိအစီပၤအဂၤသုၣ်တဖၣ်အဖီခိၣ်စ့ၢ်ကီး, ကဲထီၣ်ပုဂံတဂၤလၢအလီၤဆီတဂၤဒီး, မုတ်စ့ၢ်ကီးတုတ်အနၢၤဖိတမံၤအိၣ်ထီၣ်အဂုတ်နုတ်လီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးပရံၣ်ကွံာ်စီသီအခိၣ်ကတုတ်တဂၤအံ့ကအိၣ်ထီၣ်အဂုတ်နုတ်လံာ်စီဆုံအကလုာ်အကထါ စ့ၢ်ကီးအတုတ်အုၣ်အသးနုတ် ပထံနုတ်ဘၣ်လီၤ. **လံာ်ဝဲဒၣ်နုတ်ယုၤလး ဂုး၈**

“ဒီးကွံာ်ကွံာ်, အနၢၤဖိအဂၤတဘီထီၣ်ဝဲလၢအကျါ, ဒီးလၢအနၢၤတဖၣ်လၢအခိၣ်ထံးအကျါနုတ် နၢၤသၢဘီဘၣ်တုတ်ထံးထီၣ်ကွံာ်အီၤလၢနၢၤဖိအမဲာ်ညါလီၤ.”

ဘၣ်ဃးဒီးလံာ်စီဆုံအဆၢအံ့အပူၤနုတ် တုတ်ကတီၤလၢအရ့ဒိၣ်ကတုတ်နုတ် မုတ်ဒၣ် “နၢၤဖိအမဲာ်ညါ” နုတ်လီၤ. မုတ်ဝဲလီၤ. တုတ်အဝဲအံ့မုတ်ဒၣ်, ပရံၣ်ကွံာ်စီသီအခိၣ်ကတုတ်တဂၤအလီၤအလၢ (အတုတ်စိတုတ်ကမီၤ) အိၣ်ထီၣ်အခုအခါအံ့နုတ် မုတ်ဒၣ်တုတ်ဆၢကတီၢ်တမံၤလၢ ပမၤလီၤတံာ်လီၤဆဲးအီၤသုအဂုတ်နုတ်လီၤ. တုတ်လၢတုတ်အနၢၤသၢဘီအံ့နုတ် မုတ်ဒၣ်ကီၢ်သၢကီၢ်လၢ အတုတ်ဟတုတ်ပြးအံ့နုတ်ကတုတ်ဝဲဒၣ်ဖဲ တချုးပရံၣ်ကွံာ်စီသီအခိၣ်ကတုတ်တဂၤအလီၤအလၢအိၣ်ထီၣ်အခုအခါနုတ်လီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးတုတ်ဂုာ်အံ့နုတ် ပကမၤလီၤတံာ်လီၤဆဲးအီၤလၢလံာ်စီဆုံအတုတ်ကွဲးအပူၤနုတ်တကုာ်.

လာပရုံကွံင်စီသီအဒိန်ကတက်သွန်တဖန်အတံင်စံင်စီတဲစီအပူန့န့, ပထံင်ဘဉ်လာ ပရုံကွံင်စီသီ လံင်ယိန်အံန့ မသကိးတံင်ဒီးကီုဖြဉ်စုန်အစီပု “ပဲးပု” ဒီး အဖိခွါ “ချါမဲးဂနံင်” ဒီးမအိန်ထီင် “တံင်စီတံင်ဆုံ ရိမုအဘီအမုာ်တဘျဉ်” န့ပထံင်ဘဉ်လီု.

ဘဉ်ဃးဒီး “တံင်စီတံင်ဆုံ” (Holy) အံန့ အဝဲသွန်တဖန် စံးဝဲလာ ဘဉ်ထွဲလိာ်အသးဒီးကစာ်ယွါအတံင် ဖျုတံင်လာတံင်ဟ့ဉ်လီုအီုဆူအဝဲသွန်တဖန်အိန်န့လီု. တံင်သွန်တဖန်မအသးဖဲ န့ A.D 799 န့ ပထံင်ဘဉ်လီု.

စးထီင်ဖဲ အခုအခါန့ ပရုံကွံင်စီသီသွန်တဖန်အတံင်ဟတံင်ပြးအံန့ အိန်ထီင်ဝဲဒီး, မအသးဒ်သိး စီပုတဂမဆုန်နီုလာ လီုပစိာ်အဖိခိန်ဒီးပုဒီးတံင်ကဟုကညီုန့ ပထံင်ဘဉ်လီု.

ဘဉ်ဆဉ်ပတဘဉ်စံးလာ ပုရိမုကကံင်သိန်လုးဖိသွန်တဖန်ခဲလာ်အံန့ မုာ်ဒဉ်ပုဂံလိာ်ခရံင်သွန်တဖန် န့ဘဉ်. တံင်အဝဲအံမုာ်ဒဉ်, တံင်ရဲဉ်လီုကျဲလီုလာတံင်ကူဉ်ထီင်ဖးလီုပာ်စာ (System) တမံဒီး, တမုာ်လာပု တဖု အံ အပူ, ပုတဂမစုန်စုန်အတံင်ဟသ့ဉ်ဟသးန့ဘဉ်န့ ပထံင်ဘဉ်လီု.

ပဟ်ဖျါတံင်ဂုာ်ဘဉ်ဃးဒီး, တံင်လာပုဂံလိာ်ခရံင်အံန့ မုာ်ဒဉ်ပရုံကွံင်စီသီအဒိန်ကတံင်တဂမအလီု အလာဝံဒီး, ဘဉ်ဃးဒီးတံင်ဂုာ်အံန့ လာလံင်စီဆုံအပူန့ ပကမကံင်မကျဲအီုန့တက့. ပကထံင်ဘဉ်ဖဲ, ဝံဒးနံးယုလး ၇:၂၅ န့လီု.

“ဒီးကကတံင်တံင်ကတံင်ထီဒါတံင်ထီကတံင်တဂမ, ဒီးကမနးမဖျိဉ်ပုအထီကတံင်တဂမအပုစီဆုံ တဖန်, ဒီးကဟ်အသးလာ အကမကဒ်ကဒါတံင်အဆာကတံင်, ဒီးတံင်သိန်တံင်သီလီု. ဒီးတံင်ကဟ့ဉ်လီုကွံင် အဝဲသွန်လာ အစုပုလာအကတံင်တကကတံင်, ဒီးအကတံင်တဖန်, ဒီးဖးဖိအကတံင်အမုာ်လီု.”

လံင်စီဆုံအဆာအံအခိပညီကအိန်ဒ်လဲဉ်.

“ကကတံင်တံင်ကတံင်ထီဒါတံင်ထီကတံင်တဂမ” တံင်ကတံင်တဘီအံတံင်အရုဒိန်န့ မုာ်ဒဉ်, “ကကတံင် တံင်ကတံင်” ဒီး “ထီဒါတံင်ထီကတံင်တဂမ” န့လီု. တံင်ကတံင်ဖိလာအမုာ် “အဝဲသွန်” န့မုာ်ဒဉ် ပရုံကွံင်စီ သီအလီုအလာဒီးအတံင်စီတံင်ကမီန့လီု. အဝဲသွန်အနီုကစာ်ဒဉ်ဝဲ ကထီဒါကစာ်ယွါဒီးကမကဒ်ကဒါတံင်ဆာ ကတံင်ဒီးတံင်သိန်တံင်သီသွန်တဖန်န့လီု. တံင်သွန်တဖန်အံ မတုာ်အသးဒ်လဲဉ်.

ဘဉ်ဃးဒီး ပရုံကွံင်စီသီအလီုအလာ, အတံင်စီတံင်ကမီအဝဲအံန့ အဝဲသွန်စံးဝဲဒဉ်ကံင်ကျဲကျဲလာ, ကစာ်ယွါအနီုကစာ်ဒဉ်ဝဲ ဖျုတံင်လာအဝဲသွန်အဖိခိန်ဒီး, အဝဲသွန်တဖန်ဟံးန့ “တံင်အလီုအလာအဒိန်” န့ပထံင်ဘဉ်လီု. တံင်အလီုအလာအဒိန်အဝဲအံန့ မအသးဒ်သိး ထီသဒါလိာ်အသးဒီး ကစာ်ယွါဒီးတံင်မုာ် တံင်တီအကလုာ်အကထီန့ ပထံင်ဘဉ်လီု.

တံင်အလီုအလာအဝဲအံကဲထီဉ်လာ, တံင်ဆိဉ်အာကစာ်ယွါအမံန့ ပထံင်ဘဉ်လီု.

ပုသွန်တဖန်န့ ဘဉ်ဃးဒီးတံင်အလီုအလာလာဘဉ်ထွဲလိာ်အသးဒီး တံင်ဆိဉ်အာအံန့အိန်ဝဲ အက လုာ် (၆၂)ကလုာ်န့ ပထံင်ဘဉ်လီု. တံင်အကလုာ်သွန်တဖန်အိန်အါမးအယိ ပကဟ်ဖျါဒဉ်ထဲ တဆံးတက့ န့လီု. အန့သတးဒီး ပကနံင်ဟံင်တံင်ဂုာ်အံအခိပညီန့လီု.

] တံင်အိန်သွန်တဖန်ခဲလာ်တံင်ထီကတံင်ကစာ်ယွါ

လာပုအကကဲထီဉ်ပုတီခိန်ရိန်မဲတဂမအကီုန့ ကစာ်ယွါကဖျုလီုတံင်ဆူ တံင်လီုတံင်လာအကီုအဝဲသွန် ဃုကမဉ်တံင်န့ ပထံင်ဘဉ်လီု.

] ဟ်သ့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢာ်အပူၤဟ်လၢ အစီဆံၣ်ကတၢၢ်

ကစၢ်ယွၤလၢ အမ့ၢ်ပဟ်တဂၤအံၤအလီၢ်န့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ဆီတလဲကွံာ်ဟ်အလီၢ်အလၢဆူ တၢ်အဂၤတမံၤန့ၣ် မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးတၢ် ဃုကမၣ်တၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

] ပုၤအံးထွဲကွၢ်ထွဲ ပုၤခရံၣ်ဖိအတၢ်ဘျုးတၢ်ဘၢ

အဝဲသ့ၣ်ကိးလီၤအသးလၢ အမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အခိၣ်န့ၣ် မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးတၢ်ကမၣ်တမံၤလီၤ.

] စီမံၤရှုအတၢ်န့ၣ်ဖိန့ၣ်ကမီၤ

ဒ်သိးစီမံၤရှုအတၢ်န့ၣ်ဖိန့ၣ်ကမီၤအိၣ်လၢ ပုၤအံၣ်စရုလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဖီခိၣ်အသိး, အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကိး အတၢ်န့ၣ်ဖိန့ၣ်ကမီၤန့ၣ် ကဘၣ်အိၣ်ဝဲလၢ ကစၢ်ယွၤအပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အဖီခိၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ကမၣ်စ့ၢ်ကိးလီၤ.

] မးလကံစဒုး

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်အလီၢ်အလၢအဝဲအံၤန့ၣ်, ကဘၣ်မ့ၢ်ဒုၣ်ထဲ ကစၢ်ခရံၣ်တဂၤဧိၤလၢအမ့ၢ်တၢ်ထီကတၢၢ်ပုၤ လုၢ်တၢ်အခိၣ်တဂၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်အဝဲသ့ၣ်စံးလီၤအသးလၢပုၤလုၢ်တၢ်အခိၣ်ဒီးဆ့ၣ်နီၤလၢတၢ်အလီၢ်ပစိၣ်အံၤ န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

] တၢ်မာဖိသ့ၣ်တဖၣ်အပုၤန့ၣ်သါတၢ် (စီပုးတရူးလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်ဒိၣ်စီဒိၣ်ကမီၤ)

တၢ်လၢစီပုးတရူးအံၤန့ၣ် ကစၢ်ယုၣ်ရှုးအနီၢ်ကစၢ်ဒုၣ်ဝဲဟ့ၣ်လီၤတၢ်အလီၢ်အလၢလၢ ကဘၣ်မ့ၢ်တၢ်အိၣ် ဖျိၣ်ဒီးပုၤတၢ်မာဖိသ့ၣ်တဖၣ်အခိၣ်န့ၣ်အသိး, ပရံၣ်ကွၢ်စီသီသ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကိးစံးကမၣ်ဝဲလၢယ မၤန့ၣ်သါတၢ်လၢ စီပုးတရူးအအိၣ်ဒီး, ကဘၣ်ဖံးထီၣ်ဖီၣ်ထီၣ်တၢ်လီၢ်တၢ်လၢအဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးတၢ်အဆိၣ်အာတမံၤလီၤ.

] တၢ်ဒိၣ်စီဒိၣ်ကမီၤလၢ ကစၢ်ယွၤအတၢ်လုၢ်ဟံၣ်

အဝဲသ့ၣ်ဟံးန့ၢ်တၢ်စိတၢ်ကမီၤလၢ, ကစၢ်ယွၤအတၢ်လုၢ်ဟံၣ်လၢအဘၣ်ထွဲထဲဒုၣ်ကစၢ်ယုၣ်ရှုးတဂၤဧိၤန့ၣ် မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးတၢ်ဆိၣ်အာတမံၤလီၤ.

] တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢအအိၣ်ဒီးတၢ်စိတၢ်ဆံၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အခိၣ်

တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်သ့ၣ်တဖၣ်, အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်

] ပရံၣ်ကွၢ် စီသီလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်ဒိၣ်စီဒိၣ်ကမီၤ

တၢ်ကမၣ်လၢအမ့ၢ်, တၢ်လီၢ်တၢ်လၢလၢ ဘၣ်တၢ်ဆိၣ်အာတၢ်ခံမံၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးတၢ်အခိၣ် လၢကစၢ်ယုၣ်ရှုးခရံၣ်အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်, ခဲလၢာ်ဒီး ဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘျုးညါအတၢ်ဘၣ်ထွဲဒီး, ထဲဒုၣ်လၢပရံၣ်ကွၢ်စီသီတဂၤ ဧိၤန့ၣ် အတၢ်ဒိၣ်စီဒိၣ်ကမီၤကဘၣ်အိၣ်ဝဲလၢ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်ခဲလၢာ်သ့ၣ်တဖၣ်အဖီခိၣ်န့ၣ်လီၤ.

] ပုလုလောအစွဲအစွဲမူခိဉ်ဘိမုာ်အနီဉ်ဝံာ်တက

အဝဲသ့ဉ်စံးဝဲလော, တာ်လောနီဉ်ဝံာ်ခံဘိအံကဘဉ်မုာ်ဒဉ်မူခိဉ်ဒီးလရဉ်အနီဉ်ဝံာ်ဒီး, တာ်လောပရံဉ်ကွံာ်စီသီ သ့ဉ်တဖဉ်အတံာ်အခွဲးအယာ်အိဉ်လောကဘဉ်စွဲတံာ်ဘဉ်နီဉ်ဝံာ်အံန့ဉ်မုာ်ဒဉ်အဝဲသ့ဉ်တဖဉ်အမူအဒါဒီးတာ်လီာ် တာ်လောတမံလီာ်. လောတာ်ဒ်အံအယိ, အဝဲသ့ဉ်ကတိကမဉ်ဝဲလော, တာ်အခွဲးအယာ်အိဉ်လောကဘဉ်ဆုာ်သးတဖဉ် ဆူမူခိဉ်ဒီးလရဉ်အဂုာ်န့ဉ်လီာ်.

] မုာ်စွဲကီးကစာ်ခရံဉ်အပုလုအခါစး

ပုလုသ့ဉ်တဖဉ်န့ဉ် စံးကမဉ်တာ်လောအမုာ်ကစာ်ခရံဉ်အပုလုအခါစးတကအဂုာ်န့ဉ်ဒီးပံးန့ဉ်တာ်လီာ်တာ်လော အဝဲအံန့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီာ်. ဘဉ်ဃးဒီးတာ်ဆိဉ်အာအလီာ်အလောအဝဲအံန့ဉ်လော လံာ်စီဆံ့အတံာ်မုာ်တာ်တီအပုလု စွဲကီး ကစာ်ပုလုတဒုးနဲဉ်ပုလုန့ဉ် ပထံဉ်ဘဉ်လီာ်.

ဘဉ်ဃးဒီးတာ်ဂုာ်သ့ဉ်တဖဉ်အံန့ဉ်, ကစာ်ပုလုအကလုာ်ကထါလောထီဉ်ပုလုထီဉ်ဝဲအဂုာ်န့ဉ် ပထံဉ်ဘဉ်ဒ် သိး တာ်အဒိအဝဲဘဉ်သ့ဉ်တဖဉ်န့ဉ်လီာ်.

“ဒီးကကတိတာ်ကတိလီဒါတာ်ထီကတိတက”

“ဒီးကမနးမာ်ဖျိဉ်ပုလုအထီကတိတကအပုလုစီဆံ့တဖဉ်”

လံာ်စီဆံ့အဆာ်ဖိအံ စံးဘဉ်ပုလုလော, ပုလုခရံဉ်ဖိသ့ဉ်တဖဉ်လော အအိဉ်ဒီးတာ်နာ်လံာ်စီဆံ့အတံာ်ကွဲးဒီးပုလု လောအိဉ်ဒီးတာ်သးလောအတီသ့ဉ်တဖဉ်န့ဉ်, ကဘဉ်တာ်မနးမာ်ဖျိဉ်အီလော ပရံဉ်ကွံာ်စီသီအလီာ်အလောအတံာ်ဒိဉ် စီဒိဉ်ကမီလုသ့ဉ်တဖဉ်အယိန့ဉ် ပထံဉ်ဘဉ်လီာ်. ဘဉ်ဃးဒီးတာ်မနးမာ်ဖျိဉ်တာ်အဂုာ်န့ဉ် ပကဃုသ့ဉ်ညါအီ ထံထံ ဆးဆးန့ဉ်တက့ာ်.

“ဒီးကဟံအသးလော အကမကဒ်ကဒါတာ်အဆာ်ကတိ, ဒီးတာ်သိဉ်တာ်သီလီာ်.”

လံာ်စီဆံ့အဝဲအံ စံးဘဉ်ပုလုလော, လောပရံဉ်ကွံာ်စီသီသ့ဉ်တဖဉ်အယိ ကစာ်ပုလုအတံာ်ဆာ်ကတိဒီးတာ် သိဉ်တာ်သီသ့ဉ်တဖဉ်ကဘဉ်တာ်မနးမာ်ဖျိဉ်ကဒ်ကဒါန့ဉ် ပထံဉ်ဘဉ်လီာ်. ဘဉ်ဃးဒီးတာ်ဂုာ်အံန့ဉ် ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ **၂မိၤၤ ၂ဝး၄-၅** န့ဉ်လီာ်.

“တာ်အိဉ်လောမူခိဉ်ထးမုာ်ဂု, တာ်အိဉ်လောဟီဉ်ခိဉ်လံာ်မုာ်ဂု, တာ်အိဉ်လောထံကျါလောဟီဉ်ခိဉ်အဖီလံာ်မုာ် ဂု, တုအကုာ်အဂီလောနီဉ်တမံတဂု. ဘါအီတဂု, မအတံာ်တဂု, အဂုာ်ဒ်အံ, ယဲဒဉ်ပုလုနကစာ်အံ, ယ မုာ်ကစာ်လောအသးက့ဉ်တာ်, လောအဒုးအိဉ်သကီးဟံတဖဉ်အတံာ်ဒဲးဘးလော ဖိတဖဉ်တုလီလောပုလုသးဟုယာလော စီတစီ, ဒီးလောလွံာ်စီတစီ.”

လံာ်စီဆံ့အဆာ်အဝဲအံန့ဉ် မုာ်ဒဉ်ကစာ်ပုလုအတံာ်မလီာ်အဘိတဆံအပုလုလောအမုာ်တာ်မလီာ်ခံဘိတဘိ အဂုာ်န့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီာ်. ဘဉ်ဆဉ်ဘဉ်ဃးဒီးတာ်စုာ်တာ်နာ်အံအဂုာ်လောဘဉ်တာ်ဟံဖျါအီလောတာ်ဂုာ်မိဉ်ပုာ်အပုလုန့ဉ် ဘဉ်တာ်ထုးကွံာ်အလီာ်လော ပရံဉ်ကွံာ်စီသီအလီာ်အလောအတံာ်စီတာ်ကမီအယိလီာ်. လောတာ်န့ဉ်အယိ ပုရီမုာ်ကဉ် သိဉ်လုးဖိသ့ဉ်တဖဉ်ဘဉ်ဃးဒီးတာ်မလီာ်အံန့ဉ်လော အတံာ်ဆိကမိဉ်အပုလုန့ဉ် တအိဉ်ဘဉ်ဝဲလီာ်.

အဝဲသ့ဉ်တဖဉ်ဘဉ်မနုမာ်ဝဲဒ်န့ဉ်အသိးလဲဉ်. ဘဉ်မနုမာ်အယိလဲဉ်န့ဉ်, တာ်လောပုရီမုာ်ကဉ်သိဉ်လုးဖိ သ့ဉ်တဖဉ်အတံာ်အိဉ်ဖျိဉ်အပုလုန့ဉ် ပထံဉ်ဘဉ်တာ်ဂီတဖျိဉ်လောအဘါဝဲဒီး, တာ်ဂီတဖျိဉ်အတံာ်ဘဉ်ထွဲသ့ဉ်

တဖန်အတိအကျမရဘဲကီးမလဲအပိ၊ တိမ်လိင်တဘီအံလောအဝဲသ့တဖန်အဂီၢ်မုၢ်တိမ်လိင်လောအဆူၣ်အကိၤ တမံလော ဟဲလောကစၢ်ယွၤအိၣ်အပိလီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးတိမ်လိင်အဘီတဆံအဂ့ၢ်န့ၣ် ပုၤရိမုၢ်ကၣ်သိၣ်လုးဖိသ့တဖန်စ့ၢ်ကီးထုးထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၤ အလံာ်အလဲၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. အိၣ်ဝဲအဘီတဆံန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်အံၤကကဲထီၣ်အသးဒ်လဲၣ်. တၢ်ဆံဆဲၣ်ဘီအပူၤမ့ၢ်ထုးကွံာ်ဝဲ တဘီန့ၣ်ဒီးကဘၣ်အိၣ်တ့ၢ်ဒ်ခွဲဘီန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဆဲၣ်အိၣ်ဝဲအဘီတဆံန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. အိၣ်ဝဲကသ့ဒ်လဲၣ်. လောတိမ်လိင်အဘီဆံဆဲၣ်အပူၤ, တိမ်လိင်အဘီတဆံတဘီအံၤန့ၣ် မၤအိၣ်ထီၣ်ဝဲဆူတိမ်လိင်ခံဘီလောတၢ်ကူၣ်သ့ကူၣ်ဘၣ်အပူၤဒီး ကဲထီၣ်ကဒါ က့ၤအဘီတဆံန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. လောတၢ်ဒ်အံၤအပိ တိမ်လိင်အဝဲအံၤစ့ၢ်ကီးအိၣ်ထီၣ်ဘၣ်အသးအဘီတဆံ န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးတိမ်လိင်အဘီတဆံတဘီအဂ့ၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်ဖဲ ၂မိၤ၅၅ ၂၀:၁၇ န့ၣ်လီၤ.

“သးကွံာ်ပုၤလောနုၤအဟံၣ်တဂ့ၤ, ပုၤလောနုၤအမါတဂ့ၤ, အကုၢ်အပုၤပိာ်ခွါတဂ့ၤ, အကုၢ်အပုၤပိာ်မုၢ်တဂ့ၤ, အဂီၢ်ဖဲးတဂ့ၤ, အကသ့ၣ်ယီၤတဂ့ၤ, ဖဲဒ်ပုၤလောနုၤအတၢ်တမံမံၤတဂ့ၤ, သုတသးကွံာ်အိၣ်တဂ့ၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဟံးန့ၢ်တၢ်ကတိၤလောအမ့ၢ်, “သးကွံာ်ပုၤလောနုၤအဟံၣ်တဂ့ၤ, ပုၤလောနုၤအမါတဂ့ၤ” န့ၣ် ဒီးပာ်ဝဲလော တိမ်လိင်ခွဲဘီတဘီဒီး, လံာ်စီဆုံအတၢ်ကွဲးလောအိၣ်တ့ၢ်သ့တဖန်န့ၣ်, ပာ်ဝဲလော တိမ်လိင်အဘီ တဆံတဘီန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လောပရံၣ်ကွံာ်စီၤသီအတၢ်စီအတၢ်ကမိၤအပိအဝဲသ့မၤကဒ်ကဒါတၢ်ဆာကတီၢ်ဒီး, တၢ်သိၣ် တၢ်သီန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတိမ်လိင်ကဒ်ကဒါတၢ်ဆာကတီၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်တၢ်လီၣ်ဖျါ ၂၀:၅** န့ၣ်လီၤ.

“ဘၣ်ဆဲၣ်ဒီးအနံၣ်တကထီတချးပုၤထီၣ်ဒ်းဘၣ်ဒီး, ပုၤသံအကတဖန်တမူဘၣ်ဝဲဘၣ်. အဝဲအံၤမ့ၢ်တၢ် ဂဲၤဆာထာၣ်က့ၤအိၣ်ထံးတတီၤလီၤ.”

လံာ်စီဆုံတဆာအံၤစံးဘၣ်ပုၤလော ကစၢ်ယွၤအတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤပာ်စၢၤသ့တဖန်အကျါတၢ်အဝဲအံၤ မ့ၢ်တၢ်ဆာကတီၢ်လော အရ့ဒ်ကတၢ်တမံလော ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိသ့တဖန်အဂီၢ်လီၤ. တၢ်အစီၤအပုၤအဝဲအံၤလီၤကံာ် လောထူန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်အစီၤအဝဲအံၤကစၢ်ခရံၣ်ကတၢ်အနံၣ်တကထီန့ၣ်လီၤ.

“ဘီမုၢ်” အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒ်ဒ်ပုၤခရံၣ်ဖိသ့တဖန်ဘါထုကဖန်တၢ်အခါယၢၤထီၣ်ဝဲလော, “ဒ်လောမူခိၣ်အသိး န့ၣ်မိၢ်တၢ်မၤအသးလောဟီၣ်ခိၣ်ချၢစ့ၢ်ကီးဖဲဒ်နသးတက့ၢ်” န့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်အစီၤအပုၤအဝဲအံၤန့ၣ် ပုၤသ့ၣ်ညါဒ်တၢ်ထဲ ပုၤစ့ၢ်ကီးန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်အနံၣ် (၁၀၀၀)အစီၤအပုၤန့ၣ် လောလံာ်စီဆုံအပူၤဘၣ်တၢ်ဟံၣ်ဖျါအိၣ်ခံတီၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. လံာ် စီဆုံခံတီၤအံၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လော, လံာ်တၢ်လီၣ်ဖျါ ၂၀:၄ ဒီး ၆ န့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဆဲၣ်ပရံၣ်ကွံာ်စီၤသီအလီၢ်အလော, အတၢ်စီတၢ်ကမိၤသ့တဖန်အံၤန့ၣ်, မၤအိၣ်ထီၣ် “ပုၤရိမုၢ်အဘီ အမုၢ်လောအစီဝဲဆုံဝဲ” တဘျီဒီး, အဝဲသ့တဖန်စံးဝဲလော “ကစၢ်ခရံၣ်ပတၢ်အနံၣ်တကထီ” န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. အဝဲသ့တဖန်စံးဝဲလော ဘၣ်ပတၢ်လောကစၢ်ခရံၣ်အချာ်စးန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. လောတၢ်န့ၣ်အပိ, တၢ်လောပရံၣ်ကွံာ်

စီသီအလီအလအတၢ်ဒိၣ်စိဒိၣ်ကမီလအနံၣ်တကထိအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်စးထီၣ်ဖဲ, AD 799, ဆူ AD 1799 အပူၤန့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တချုးလာပကစၢ်အဆာကတီၢ်တတုၤဒဲးအခါန့ၣ်, အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖှိၣ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တချုးလာကစၢ်ခရံၣ်ကဟဲလီၤခံစုတစုအပူၤန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်မၤလၢမၤပဲၤတၢ်ထုကဖၣ်လၢအမ့ၢ် **လံာ်မးသဲ ၆:၁၀** အဂ့ၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“ဒ်လၢမ့ၢ်ခိၣ်အသိးန့ၣ် မိတၢ်မၤအသးလၢ ဟီၣ်ခိၣ်ချၢစ့ၢ်ကိးဖဲဒၣ်နသးတက့ၢ်.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပရံၣ်ကွၢ်စီသီသ့ၣ်တဖၣ်စံးဝဲလၢ, ဘီမ့ၢ်တဘျီလၢ ဘၣ်တၢ်ကွၢ်လၢအိၣ်တမံၤအံၤန့ၣ် လၢထီၣ် ပဲၤထီၣ်လံဝဲဖဲ AD 799, ဆူ AD 1799 အကတၢ်န့ၣ် အိၣ်မးအနံၣ် (၁၀၀၀)န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လံန့ၣ်လီၤ.

တၢ်အဝဲအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်မၤဒိးတၢ်တမံၤလီၤ. အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်မၤအိၣ်ထီၣ် ကစၢ်ယွၤအဘီအမ့ၢ်လၢ ဟီၣ် ခိၣ်သကုဆၣ်ဒးဒီး, အဝဲသ့ၣ်အတၢ်ဒိၣ်စိဒိၣ်ကမီလအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်လၢကစၢ်ခရံၣ်အဃိအဂ့ၢ်န့ၣ် စံးကတိၤဝဲလၢ ပရံၣ်ကွၢ်စီသီအလီအလအတၢ်အခွဲးအယၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်ဒိၣ်စိဒိၣ်ကမီလအံၤ စးထီၣ်ဖဲ AD 799, ဆူ AD 1799 အပူၤန့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဆၣ်ကစၢ်ခရံၣ်ကဟဲတၢ်လၢအနံၣ် (၁၀၀၀)အဆာကတီၢ်နီၣ်နီၣ်တခါန့ၣ် ကမ့ၢ်ဝဲဒၣ်လၢ ကစၢ်ခရံၣ်အ တၢ်ဟဲလီၤခံစုတစုဝဲအလီၤခံန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်ပရံၣ်ကွၢ်စီသီအလီအလအတၢ်စံးကတိၤတၢ်ဘၣ်ဃးဒီး, တၢ်က မၤကဒဲကဒါတၢ်ဆာကတီၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်လီၤ.

**လၢတၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်ဒ်အံၤအဃိ, ပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အတၢ်
ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလၢတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤပာ်စၢၤလၢအမ့ၢ်
ပရံၣ်ကွၢ်စီသီအလီအလအံၤန့ၣ်ကဟဲဘၣ်
တၢ်အနံၣ် (၁၂၆၀)အံၤန့ၣ် ပသ့ၣ်ညါအီၤသ့ဒီးပနၢ်ဟံၢ်အီၤသ့လီၤ.**

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဟဲတၢ်ပြးအဝဲအံၤ, ဘၣ်တၢ်မၤကတၢ်အီၤဖဲ, စီပၤနပိလံၣ်ယၣ် ဖီၣ်ပရံၣ်ကွၢ်စီသီပံယၢ် အနံၣ်လၢအမ့ၢ် AD 1799 အပူၤန့ၣ်လီၤ. စီပၤနပိလံၣ်ယၣ်ထၢန့ၣ်ပရံၣ်ကွၢ်စီသီအဝဲအံၤဆူဃိၣ်ပူၤဝဲဒီး, လၢခံ တယုာ်တမီၢ်န့ၣ် အဝဲဒၣ်သံဝဲလီၤ. စးထီၣ်ဖဲန့ၣ်အခါန့ၣ် ပရံၣ်ကွၢ်စီသီအလီအလအ, အတၢ်စိတၢ်ကမီလအံၤန့ၣ် ကတၢ်ဝဲန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

**မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပရံၣ်ကွၢ်စီသီအလီအလအတၢ်စိတၢ်ကမီ
အံၤန့ၣ် ကတၢ်ဝဲဖဲ AD 1799န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.**

လၢတၢ်ဒ်န့ၣ်အဃိ, ဒ်သိးဝံသ့ၣ်တဖၣ်စံးကတိၤပာ်စၢၤတၢ်ဘၣ်ဃးဒီး တၢ်ဒိၣ်စိဒိၣ်ကမီအတၢ်ဆာကတီၢ် လၢ အမ့ၢ် အသီတကထိခံကယၤဃုဆံသီအံၤန့ၣ် ကတၢ်လံန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဒ်န့ၣ်ဒီး တၢ်ဆာကတီၢ်အဝဲ အံၤ စးထီၣ်ဖဲလဲၣ်အခါလဲၣ်. ပသ့ၣ်ညါအီၤသ့န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ကဘၣ်စးထီၣ်ဒွဲးအီၤဖဲ AD 1799 ဒီးဆူ အလီၤခံအနံၣ် ၁၂၆၀ န့ၣ် န့ၣ်လီၤ.

AD 1799 - 1260 = 539 AD

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. နံၣ်အဝဲအံၤ လီၤပလိာ်အသးဒီး ပရံၣ်ကွၢ်စီသီအလီအလအတၢ်ဒိၣ်စိဒိၣ်ကမီအိၣ်ထီၣ်

မှားဝဲလီၤ. ပကထံၣ်ဘၣ်ပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်လၢပရံၣ်ကွံၢ်စီၤသီအတၢ်လၢကပီၤအခိၣ်သလုးဒီးလၢဘၣ်တံၣ်ကၢ်အနီၤအပဲတရီၤအဖီခိၣ်လၢဘၣ်တၢ်မၤအီၤလၢ တၢ်ဘီၣ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

လၢန့ၣ်အယိၣ်, ဘၣ်ဃးဒီးပရံၣ်ကွံၢ်စီၤသီအလီၢ်အလၢအတၢ်ဒိၣ်စိဒိၣ်ကမီၤအံၤန့ၣ်, လၢလံာ်စီဆံၣ်အပူၤန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအီၤလၢ ပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်အီၤထံထံဆးဆးဝံၤလံာ်အယိၣ်, လၢလံာ်စီဆံၣ်အဂၤတဆၢန့ၣ်စ့ၢ်ကီးပထံၣ်ဘၣ်အီၤလၢ, **၂၂:၂-၃** အပူၤန့ၣ်လီၤ.

“ဒ်သီးသုသးသုတဟူးတဝးလၢအဆိအချတဂ့ၤ, ဒ်သီးသုသုတဘၣ်တၢ်ပျံၤတၢ်ဖုးလၢသးမ့ၢ်ဂ့ၤ, လၢ တၢ်ကတိၤမ့ၢ်ဂ့ၤ, လၢလံာ်ဒ်အဟဲလၢပအိၣ်မ့ၢ်ဂ့ၤ, ဒ်ကစၢ်အမ့ၢ်နံၤကဘၣ်ဘူးတၢ် အသီးန့ၣ်တဂ့ၤ. သုတဒီးလီ သုသးလၢ တၢ်နီတမံၤနီတဂၤတဂ့ၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, တၢ်ကဒ်ကဒါန့ၣ်မ့ၢ်တဟဲဆိဘၣ်, ဒီးတၢ်ဒဲးဘးပိာ်ခွါ, တၢ်ဟးဂီၤအဖိခွါ”

တၢ်လၢ “တၢ်ဒဲးဘးအပိာ်ခွါ” အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒ် ပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်ကဒ်ကဒါန့ၣ် အိၣ်ထီၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံ တၢ်ဒိၣ်စိဒိၣ်ကမီၤအံၤန့ၣ် ဟဲတုၤဝဲဒီး တၢ်ဒိၣ်ထီၣ်ထီထီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲလီၤ. တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒ်, ပရံၣ်ကွံၢ်စီၤသီအလီၢ်အလၢအတၢ်ဒိၣ်စိဒိၣ်ကမီၤလၢဘၣ်တၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလၢ တၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤ ပာ်စၢၤ သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်လၢတၢ်မၤကဒ်ကဒါတၢ် (Falling away first) အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒ်ပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်န့ၣ်အဂ့ၢ်အကျိၤဘၣ်တၢ်ကွဲးကွဲးအီၤဆူ တၢ်လၢအဖုၣ်ဒီးအစီပညီဖျါဂ့ၤတၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်ကဘၣ်ဃုသ့ၣ်ညါလံာ်စီဆံၣ်ဒီးကဘၣ်ဖးဝဲန့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ကံၢ်စၢ်ဘါစၢ်အယိၣ်, ပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်မၤကဒ်ကဒါအီၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်လၢ, လံာ်စီဆံၣ်လၢဘၣ်တၢ်ကွဲးကွဲးအီၤဆူတၢ်လၢအဖုၣ်အယိၣ်လီၤ.

တၢ်သ့ၣ်ညါဘၣ်ဃးဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီဒီးလံာ်စီဆံၣ်အတၢ်ကွဲးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်, စ့ၤလီၤဝဲဒ်အယိၣ်, တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအကမၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်ဆုၤန့ၣ်အီၤဒီးတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ရၤလီၤအသးဆူတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

အဆိကတၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအကမၣ်တမံၤန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ဆုၤန့ၣ်အီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒ်, ဒ်ပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အဂၤသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်န့ၣ်အိၣ်လၢ, “တၢ်လၢပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အသးအံၤန့ၣ် ဟးဂီၤဝဲတသ့, သံတသ့” အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

မှားဝဲလီၤ. တၢ်သိၣ်လိလၢလံာ်စီဆံၣ်အပူၤ, ဒ်ပထံၣ်ဘၣ်လၢ (လံာ် ၁မိၤ၅၂:၇) အသီး, တၢ်လၢပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်သးန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအကမၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်လၢပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အံၤန့ၣ် အိၣ်ဒီးသးအဂ့ၢ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဆုၤန့ၣ်စံးကတိၤဝဲဒ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိၣ် နီၢ်ခိသံဘၣ်ဆၣ် သးအဝဲအံၤသံတသ့အဂ့ၢ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်စံးကတိၤအီၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအကမၣ်အဂၤတမံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒ်ဒ်ပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အဂၤသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်န့ၣ်အသီး, န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒ် လရၣ်လၢအအိၣ်ဒီးတၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်လၢအထူအယိာ်ဒီး, တၢ်အဝဲအံၤတမ့ၢ်စ့ၢ်ကီး “တၢ်လီၢ်တမံၤ” ဒီးမ့ၢ်ဝဲဒ် “လီၢ်အိၣ်လီၢ်ဆိး” န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်အဝဲအံၤထီၣ်သဒါလိာ်အသးဒီးလံာ်စီဆံၣ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. နီၢ်နီၢ်တခါန့ၣ် မ့ၢ်ဒ်တၢ်မၤဟးဂီၤလၢာ်လၢာ်ဆုဆု, အဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်မးသဲ ၁ဝး၂၈** န့ၣ်လီၤ.

“ပျံၤပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အမၤဟးဂီၤပသးဒီးပနီၢ်ခိလၢလရၣ်ပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အဂၤသ့ၣ်တမ့ၢ်စ့ၢ်ကီး.”

သးသ့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢာ်ကဘၣ်လဲၤဆူလရၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ကစၢ်ယုၣ်ဂူးအနီၢ်ကစၢ်ဒ်လဲာ် လဲၤဘၣ်

ဆူ လရန်နှင့်ပထံဘဉ်လီ၊ ဘဉ်ဆဉ်ဖဲအဝဲဂဲဆာထာဉ်သမူထီဉ်က့အခါန့ဉ် ပပူဖျဲးလာလရဉ်အသိး၊ သး သ့ဉ် တဖဉ်ခဲလဉ်ကပူဖျဲးဒီးလရဉ်န့ဉ်ပထံဘဉ်လီ၊

ဘဉ်ဆဉ်ပုတတီတလီသ့ဉ်တဖဉ်ခဲလဉ်ဒီးပရံဉ်ကွံဉ်စီသီသ့ဉ်တဖဉ်သူအလီအလဒီးအတဉ်ဒိဉ်စိ ဒိဉ် ကမီလု တဉ်စံးကတီတဉ်ဂုဉ်ဘဉ်ဃးဒီးလရဉ်အံန့ဉ်မ့ဒဉ်ကစဉ်ယုအနီကစဉ်ဒဉ်ဝဲတုလီတဉ်လအိဉ်ဒီးတဉ် အထူအယိဉ်တမံအံန့ဉ် ကဉ်ကဉ်ကျဉ်ကျဉ်လီ၊

တဉ်သိဉ်တဉ်သီလအကမဉ်အဂတမံန့ဉ် မ့ဒဉ်၊ ပမ့တုဉ်သံခိဉ်ဆါပသးန့ဉ် ပကမန့ဉ်တဉ်စိတဉ်ဆုံအဂု န့ဉ်လီ၊ အဝဲသ့ဉ်တဖဉ်စံးဝဲလု၊ တဉ်လုသးအံန့ဉ် ကထီဉ်ဘဉ်ဆူမူခိဉ်ဘီမ့အဂီတဉ်ဂုတဉ်ဘဉ်တလုပုဝဲ အသိး၊ ကဘဉ်လဲဆူလရဉ်န့ဉ် စ့ဉ်ကီးတဉ်အအံန့ဉ် တမ့လုအအဝဲစ့ဉ်ကီးန့ဉ်လီ၊ လုတဉ်န့ဉ်အယိပုတဂု လုဒ်သိးအကကြးဒီးမူခိဉ်ဘီမ့အဂီန့ဉ်အဆိကတဉ်ကဘဉ်လဲလီဆူလရဉ်ဒီးဒ်သိးကတုဉ်ဘဉ်တဉ်ဖိဉ်တဉ်ယဉ် အဂီန့ဉ် လုသးသ့ဉ်တဖဉ်အဂီ “တဉ်လီသါခါတခါ” လုအမ့တဉ်လီအဝဲအံန့ဉ် အိဉ်ဝဲအဂုန့ဉ်လီ၊ လုလံဉ် စိဆုံအပူန့ဉ် ဘဉ်ဃးဒီးတဉ်သိဉ်တဉ်သီအံန့ဉ် ပတထံဘဉ်၊

တဉ်သိဉ်တဉ်သီလအကမဉ်အဂတမံန့ဉ် မ့ဒဉ်ပဘဉ်အာဉ်လီပတဉ်သရူးတဉ်ကမဉ်ဆူပုလုတဉ်ဒိဉ် အအိဉ်န့ဉ်လီ၊ မ့ဝဲလီ၊ ပတဉ်ဒဲးဘးသ့ဉ်တဖဉ်ဒ်သိးအကဖုံအဂီ၊ ပဘဉ်ဃုတဉ်သးကညီဆူ ပုလုတဉ်အဒိဉ် လုအအိဉ်ဒီးတဉ်စိတဉ်ကမီအအိဉ်န့ဉ် အဝဲသ့ဉ်စံးဝဲလီ၊

လုတဉ်န့ဉ်အယိ ပုဘဉ်လဲဆူ ပရံဉ်ကွံဉ်စီသီလအဆုဉ်နီလု တဉ်ခုသ့ဉ်အပူတဂုအအိဉ်ဒီးဘဉ် အာဉ်လီအတဉ်ဒဲးဘးန့ဉ်ပထံဘဉ်လီ၊ ပရံဉ်ကွံဉ်စီသီသ့ဉ်တဖဉ်စ့ဉ်ကီးဘဉ်ဒိကန့ဉ်ပုသ့ဉ်တဖဉ်အံအတဉ် ဒဲးဘးဒီးကဘဉ်ဘိးဘဉ်သ့ဉ်ညါတဉ်ပုတဉ်ကမဉ်အဂုလီ၊ ပုမဂုထီဉ်က့တဉ်တဂုလုအမ့ “မဉ်တုဉ်လု သာဉ်” အံန့ဉ်အဆိကတဉ်ထံဉ်ဘဉ်တဉ်သိဉ်တဉ်သီလု အကမဉ်အံန့ဉ်လီ၊ **လံဉ်ရီမု ဘး၁၇** အသိးန့ဉ်လီ၊

“အဂုဒ်အံ၊ ယုအတဉ်တီတဉ်လီအိဉ်ဖျါထီဉ်လုအပူ၊ လုတဉ်န့ဉ်ဆူတဉ်န့ဉ်လီ၊ ဒ်တဉ်ကွဲးအသးအ သိးန့ဉ်၊ ပုတီပုလီကမူဝဲလုတဉ်န့ဉ်လီ။ ”

တဉ်ကမဉ်အဂတမံန့ဉ် မ့ဒဉ်၊ ကစဉ်ယုဉ်ရူးတုဉ်သံအသးအမူးအံန့ဉ်မဝဲခဲအံခဲအံန့ဉ် ပထံဘဉ် လီ၊ တဉ်ဝဲအံမ့ဒဉ် တဉ်မလုးဂီဒီးတဉ်မဆဲးလီစုလီကစဉ်ယုဉ်ရူးအတဉ်တုဉ်သံအသးအဘူးအလဲထဲတဘျီ ဧါလုပုဟီဉ်ခိဉ်ဖိခဲလဉ်အဂီန့ဉ်လီ၊ (လံဉ်စုတြီ ၁၀း၁၂, မ့မ့အဝဲဒဉ်န့ဉ် ဟံထီဉ်တဉ်လုလုတဉ်ဒဲးဘးအဂီ တဘျီဒီး,)

လုန့ဉ်တကးဘဉ်၊ အဝဲသ့ဉ်တဖဉ်စံးဝဲလု၊ ကစဉ်ယုဉ်ရူးအတဉ်တုဉ်သံအသးအံ၊ တဉ်အနီကီလု အမ့ တဉ်သ့ဉ်ဒီးအနီကစဉ်အံန့ဉ် ဘဉ်တဉ်ဆိတလဲဒီးဘဉ်တဉ်ဒိလီဝဲလုကိဉ်ဒီးစပံးအထံအံန့ဉ် မအသးဒ်သိး ကစဉ် ခရံဉ်အတဉ်တုဉ်သံအသးအံန့ဉ် ဘဉ်တဉ်မအီအဘျီဘျီန့ဉ် မ့ဒဉ်အဝဲသ့ဉ်အတဉ်စံးလီ၊ တဉ်လုကိဉ်အံန့ဉ် စ့ဉ်ကီး ပတဘဉ်အုဉ်အီအဂုန့ဉ်မ့ဒဉ်တဉ်န့ဉ်တမံလု အဟဲလုတဉ်စံဉ်ဃဲတဲဃဲလုပုန့ဉ်ပထံဘဉ်လီ၊ လုတဉ်တဟံသ့ဉ်ဟံသးအပူပမ့အုဉ်ဘဉ်ကိဉ်အံန့ဉ် တဉ်သ့ဉ်သ့ဉ်တဖဉ်ကယုလီဘဉ်ဖုးဒီးကပုဝဲဒီးပကီဉ် ပုန့ဉ်လီ၊

တဉ်န့ဉ်အဝဲအံ လီဘဉ်ဆူတစီဘဉ်တစီဒီးမ့ကဲထီဉ်ပုရီမုကဉ်သိဉ်လုးတဉ်န့ဉ်လုအဆုဉ်အကီန့ဉ် ပထံဘဉ်လီ၊

ဘဉ်းဃးဒီးတၢ်ဘျဉ်တၢ်ဘါအတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအကမၢ်တမံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်ဘျဉ်ထူဘါယွၤအလီၤအံၤ ကဘဉ်မ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်လၢအဒိၣ်အမ့ၢ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢအဒိၣ်အမ့ၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

အဝဲသ့ၣ်အတၢ်ဆိကမိၣ်အိၣ်လၢ ပှၤတဂၤလၢလၢဘျီထီၣ်တၢ်ဘျဉ်ထူဘါယွၤအလီၤဒ်သိးတၢ်ဘျဉ်တၢ်ဘါ အဂၤဒီးပှၤကလုာ်အဂၤတဖၣ်အတၢ်လုာ်ဟံၣ်န့ၣ် မ့ၢ်ပှၤတဂၤလၢအိၣ်ဒီးတၢ်ယူးယီၣ်ဟံၣ်ကစၢ်ယွၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အခီပညီအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ် ပှၤအါဂၤဟံၣ်ဖျိၣ်အသးဒ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အဆိကတၢ်သ့ၣ်တဖၣ် အတၢ်ဂုၢ်မၤန့ၣ်လဲၤလၢညါလိာ်အသးသ့ၣ်တဖၣ်ဟးမၢ်ကွံာ်ဝဲလီၤ.

တၢ်နီၤနီၤတခါန့ၣ် ကဘဉ်မ့ၢ်ဒၣ်, ပှၤလၢအယုဆိကစၢ်ယွၤလၢအမ့ၢ်, “ပှၤလၢအလီၤကံးဒီးကစၢ်ခရံၣ်အက့ၢ် အဂီၤ” အံၤန့ၣ် ကဘဉ်မ့ၢ်တၢ်အဒိၣ်ကတၢ်ဘဉ်ဆဉ်, ပှၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ ဂုၢ်ကျဲးစးဘျီထီၣ်တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်လၢအဒိၣ် အမ့ၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်အဝဲသ့ၣ် အသးအ့ၣ်တဲာ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ.

တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအကမၢ်အဂၤတမံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ် “တၢ်လၢစီၤသီသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ကူတၢ်ကၤအံၤန့ၣ်လီၤ ဆိလိာ်အသးဒီးပှၤအါဂၤ” န့ၣ် ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဖဲအဝဲသ့ၣ်မၤတၢ်ဘျဉ်တၢ်ဘါအဆာကတီၢ်အခါ ဒ်သိးပှၤကကိးအဝဲသ့ၣ်လၢပှၤခရံၣ်ဖိအစီၤသီ အဂီၢ်န့ၣ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးကစၢ်ယွၤအခူအပှၤအဂ့ၢ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်လၢအရ့ဒိၣ်လီၤ. မ့ၢ်ပှၤကမုၢ်အါဂၤ န့ၣ်ဘဉ်တၢ်ကိးအီၤလၢ ပှၤကညီပှၤပတီၢ်မုၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အယီၤ, ပှၤလၢအမၤကစၢ်ယွၤအခူအပှၤတၢ်မၤဒီးပှၤပတီၢ်မုၢ်အတီၤခံတီၤအံၤတတီၤဒီးတတီၤ ဒ်သိးကကဲထီၣ်တၢ်ခံကလုာ်အဂီၢ်ဘဉ်တၢ်နီၤဖးပဲာ်ဖးတၢ်ထံထံဆးဆးလၢတၢ်ကူတၢ်ကၤဒ်သိးဒဲစီဆုံအပူၤပှၤလုာ် တၢ်အခိၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ.

တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအကမၢ်အဂၤတမံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, “ဘါထုကဖၣ်တၢ်ဒီးမၤတၢ်ဘျဉ်တၢ်ဘါအတၢ်မၤဆူ ပှၤ စီဆုံသ့ၣ်တဖၣ်အအိၣ်” န့ၣ်လီၤ.

ကျဲထဲတဘီလၢအမ့ၢ်, လၢကစၢ်ယုၣ်ဂ့ၢ်အယီၤပဘျဉ်ထီၣ်ဘါထီၣ်တၢ်အံၤန့ၣ် ဆူကစၢ်ယွၤအအိၣ်န့ၣ်, ဘဉ် တၢ်ဆုၢ်အီၤဆူကျဲအဂၤတဘီလၢအမ့ၢ်ကျဲလၢအကမၢ်တဘီအအိၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ. တၢ်အဒိၣ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘဉ် လၢ, ကစၢ်ယုၣ်ဂ့ၢ်အမိၢ်, နီၢ်မၤရံၣ်လၢအမ့ၢ်ပှၤစီဆုံသ့ၣ်တဖၣ်အအိၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အဝဲအံၤကဲထီၣ်တၢ်ဘါတၢ်ဆူပှၤစီ ဆုံသ့ၣ်တဖၣ်ဒီးနီၢ်မၤရံၣ်အအိၣ်အံၤအဂ့ၢ်န့ၣ် လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်တဆီဘဉ်တဆီန့ၣ် ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ.

တၢ်န့ၣ်ဝံၤဒီးဆုၢ်ပှၤဆူတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢ အကမၢ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ် “ပှၤသၢဂၤတဂၤဃီ” အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီလၢအမ့ၢ် “ကစၢ်ယွၤလၢအမ့ၢ်တဂၤဃီ” အံၤန့ၣ် ဘဉ်တၢ်ဆီတလဲကွံာ်အီၤဆူတၢ်လၢဟံၣ် ကစၢ်ဒီးဖိကစၢ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ် ပှၤတဂၤဃီအဂ့ၢ်န့ၣ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲလၢတၢ်သဘံၣ်ဘျဉ်အပူၤလီၤ. တၢ်န့ၣ်ဝံၤဒီးတၢ်ဆာ ကတီၢ်တယုၣ်တမီၢ်န့ၣ် တၢ်လၢသးစီဆုံစ့ၢ်ကိးမၤကဲထီၣ်ဝဲဆူနီၢ်တဂၤဒီးလၢခံကဲထီၣ်လၢ, ပာ်ကစၢ်, ဖိကစၢ်ဒီး သးစီဆုံကစၢ် ပှၤသၢဂၤအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်တဂၤဃီအဂ့ၢ်န့ၣ်မၤအိၣ်ထီၣ်ဝဲလီၤ.

လၢတၢ်ဂ့ၢ်ဒ်အံၤအယီၤ တၢ်လၢကစၢ်ယွၤအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်ပှၤသၢဂၤတဂၤဃီအဂ့ၢ်န့ၣ် မၤအသးဒ်တၢ်သိၣ်တၢ် သီလၢတၢ်ဆိၣ်အာအဂီၢ်ဒီး တၢ်သဘံၣ်ဘျဉ်အံၤန့ၣ် အိၣ်ထီၣ်ဝဲလီၤ.

ပချၢသ့ၣ်ညါသ့တၢ်ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီအကမၢ်လၢအဂၤသ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကိးဟဲန့ၣ်ဆူ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အ ပှၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ.

လာတၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အဃိ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အံၤဘၣ်တၢ်ဆၢန့ၣ်အိၣ်ဆူတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအကမၣ်တဖၣ်အပူၤလီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်, ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ လံာ်မးသဲ ၁၃:၂၅ အသိး, ဘၣ်တၢ်ကိးအိၣ်လၢ “နီၢ်စံစၣ်” ဒီးတၢ်လၢ “နီၢ်စံစၣ်” အံၤန့ၣ် ကဲထီၣ်အသးလၢပုၤအာတကအဖိန့ၣ်လီၤ. (လံာ်မးသဲ ၁၃:၁၈) ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလၢ တၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤပာ်စၢၤန့ၣ်လီၤ.

လာတၢ်န့ၣ်အဃိပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အံၤန့ၣ် “ဆ့ၣ်နီၤလၢ ကစၢ်ယွၤအတၢ်လုာ်ဟံၣ်အပူၤဒ်သိးကစၢ်ယွၤ” (တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်) ဒီး “ကမၤအသးဒ်ကစၢ်ယွၤဒီးကပာ်ဖျါထီၣ်အသးတက” (ပုၤလၢအဒိၣ်အထီ) အသိးန့ၣ်လီၤ. လၢပုၤကီၤလၢသုလၢအမ့ၢ်တမ့ၢ်အလံာ်စီဆ့ၣ်အပူၤန့ၣ်, ပာ်ဖျါထီၣ်ပရံၣ်ကွဲၢ်စီၤသီလၢ “ကစၢ်ယွၤအပရံၣ်ကွဲၢ်စီၤသီ” (Pope Andaver) န့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်စ့ၢ်ကိးလၢ လံာ်စီဆ့ၣ်အကတဆၢလၢအမ့ၢ်, **လံာ်မးသဲ ၂၄:၁၅** န့ၣ်လီၤ.

“မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, တုၤသုထံၣ်တၢ်သးဘၣ်အဘၣ်ဃး ဒီးတၢ်မၤသယုာ်, လၢဝံဒၢနံးယုလးကတိၤတၢ်လၢအဂ့ၢ်န့ၣ်, ဆၢထၢၣ်လၢတၢ်အလီၢ်စီဆ့ၣ်အပူၤဒီး, (ပုၤလၢအဖးလံာ်န့ၣ် မံအနၢ်ဟံၣ်တက့ၢ်),- ”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်အဝဲအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒ် “တၢ်သးဘၣ်အဘၣ်ဃးဒီးတၢ်မၤသယုာ်တၢ်” လၢအမ့ၢ် ပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်န့ၣ်လီၤ. (ဝံဒၢနံးယုလး ၁၂:၁၁) မ့ၢ်စ့ၢ်ကိး မ့ၢ်ကီၤလံာ်စၣ်တၢ်အတၢ်လီၤန့ၣ်တၢ်လၢအမ့ၢ် တၢ်မၤဒီးကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလၢတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤပာ်စၢၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. မ့ၢ်စ့ၢ်ကိး **“တၢ်အအတၢ်ရူသ့ၣ်”** အဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **၂၄:၅** န့ၣ်လီၤ. ပရံၣ်ကွဲၢ်စီၤသီအလီၢ်အလၢလၢအိၣ်ဒီးတၢ်အခွဲးအယာ်အံၤန့ၣ်, ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီဒီးတၢ်စီတၢ်ဆ့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်, အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်မၤဟးဂီၤဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ်, မ့ၢ်ဒ်, “တၢ်သးဘၣ်အာ” အဂ့ၢ်လီၤ. လၢန့ၣ်အဃိ, “တၢ်သးဘၣ်အာ” အံၤန့ၣ် မ့ၢ် စ့ၢ်ကိး, တၢ်မၤသယုာ်တၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ကစၢ်ယုာ်ဂ့ၢ်အနီၢ်ကစၢ်ဒ်ဝဲ စံးကတိၤတၢ် ဖဲ, **လံာ်ယီၤဟၢၣ် ၅:၄၃** န့ၣ်ဟ့ၣ်ပလီၢ်ပုၤလီၤ.

“ယဲဒၣ်အံၤ, ယဟဲလၢယဟဲအမံၤ, ဒီးသုတတူၢ်လိာ်ဘၣ်ယၢဘၣ်. ပုၤဂၤမ့ၢ်ဟဲလၢအမံၤဒၣ်ဝဲဒီး, သုကတူၢ်လိာ်အိၣ်လီၤ. ”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ကစၢ်ယုာ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ပုၤအခိၣ်တကဒီး, ပုၤလၢအအိၣ်ဝဲလၢ အဖီလၢတဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်အနီၢ်ခိအဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ (လံာ်အးဖးစူး ၁:၂၂-၂၃) အပူၤဘၣ်ဆၣ်, ပရံၣ်ကွဲၢ်စီၤသီသ့ၣ်တဖၣ်စံးဝဲလၢ အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်အခိၣ်ဒီးပုၤလၢ အအိၣ်လၢ ဖီလၢသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် စံးဝဲလၢ ကစၢ်ခရံၣ် (အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်) န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤ မ့ၢ်ဒ် ပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်အဂီၢ်အဝဲသ့ၣ်သု ကစၢ်ယုာ်ဂ့ၢ်အမံၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလၢ တၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤပာ်စၢၤတၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **ဝံဒၢနံးယုလး ၇:၂၁** န့ၣ်လီၤ.

“ယကွဲၢ်ဒ်တၢ်, ဒီးနၢၤတဘိန့ၣ် ဒုးတၢ်ဒီးပုၤစီဆ့ၣ်တဖၣ်, ဒီးမၤနၢၤအိၣ်, ”

လံာ်စီဆ့ၣ်တဆၢအံၤစံးဘၣ်ပုၤလၢ, ပရံၣ်ကွဲၢ်စီၤသီအလီၢ်အလၢအတၢ်ဒိၣ်စီဒိၣ်ကမီၤသ့ၣ်တဖၣ်ကမၤနၢၤဘၣ်ပုၤခရံၣ်ဖီလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်စ့ၢ်တၢ်နၢၤလၢအဘၣ်ဒီးနၢၤစ့ၢ်ကိးလံာ်စီဆ့ၣ်အတၢ်ကွဲးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်အစၢ်အဝဲအံၤဘၣ်တၢ်ကိးအိၤလၢ တၢ်ခဲးအစၢ်လီၤ.

ပုၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလၢ တၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤဟံၣ်စၢၤ (Papacy) အံၤန့ၣ် မၤသံပုၤကလုာ် သ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ဝဲအဂၤအကကျိၣ်ယဲၢ်ဆံၣ်ဃာ်ဃုာ်လၢအနံၣ် (၁၃၀၀)အတၢ်ပူၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်မၤသံဝဲ လၢ ကျဲၤအိၣ်လီၤ. တၢ်မၤသံတၢ်ဒီး တၢ်မၤနးမၤဖျိၣ်တၢ်အံၤန့ၣ်ကိးဝဲလၢ, တၢ်စံၣ်ညီၣ်ကိၤအလီၤလၢအစီဝဲဆ့ဝဲ, ဒ်ပစံးတၢ် အသိး, တၢ်လူၤသံကွၢ်သမံသကိးက့ၤတၢ်အဂ့ၢ်အကျိၣ်လၢတၢ်ဝံသးစူၤအပူၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

အဝဲသ့ၣ်အတၢ်မၤသံတၢ်အံၤန့ၣ် အိၣ်ဝဲလၢကျဲၤအိၣ်ဒီး မၤဝဲလၢအမၤဆါတၢ်တအိၣ်ဒီးတၢ်သးကညီၤ ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒ်ဒ်အဖီလၢအသိးလီၤ.

- ၂ စၢတံာ်ဃာ်ပုၤတဂၤလၢ တၢ်တဖျၢၣ်ဒီး ဒွဲၣ်သံဝဲလၢမ့ၢ်အူအတၢ်မၤ.
ဒ်သိးပုၤတဂၤကသံဝဲကယီၤကယီၤအဂီၢ်န့ၣ် ဒွဲၣ်ဝဲလၢမ့ၢ်အူအကပၤဝးတရံးဒီးမၤသံဝဲလီၤ.
- ၂ ဆဲးသံဝဲလၢတၢ်အခိၣ်စူအတၢ်မၤ. ဆဲးဝဲအနီၢ်ကစၢ်လၢ ဃဲးဒီးဒ်သိးအသ့ၣ်ကယွၤလီၤဝံးဒီး ကသံဝဲကယီၤ ကယီၤအဂီၢ်.
- ၂ မၤပုၤလီၤသးတူးအထံဒီးထၢန့ၣ်ဝဲဆူပုၤအနီၢ်ပူၤအတၢ်မၤ.
- ၂ ဒ်သိးကမၤလီၤကလဲကွၢ်ပုၤတဂၤအနီၢ်ခိအဂီၢ်န့ၣ် ယဲၢ်ဘျး, ကျိဘျးလၢ ဃဲၣ်လၢဘၣ်တၢ်မၤအိၤလၢလုာ် န့ၣ်လီၤ.
- ၂ ထုးထီၣ်ကွၢ်ပုၤအမဲာ်ချဲအတၢ်မၤ.
- ၂ ထဲးထီၣ်ကွၢ်ပုၤအစုမ့ၢ်အတၢ်မၤ.
- ၂ ဆီၣ်လီၤတဲာ်ပုၤဆူထးစူအဖီခိၣ်အတၢ်မၤ.
ပုၤအဝဲအံၤကဘၣ်သံဝဲကယီၤကယီၤလၢထးစူအဖီခိၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.
- ၂ ထၢန့ၣ်မ့ၢ်ပိာ်လၢပုၤအကိာ်ပူၤ ဒ်သိးပုၤအခိၣ်ကလီၤကလဲအဂီၢ်န့ၣ် မၤသံဝဲလီၤ.
- ၂ ဟံၣ်လီၤဒ်ပုၤဒီး ဒ်သိးကသၣ်ဝံသံဝဲအဂီၢ်လီၤ.
- ၂ ထၢန့ၣ်ဝဲပုၤအကိာ်ပူၤဒီး ပုၤအနီၢ်ကစၢ်အဖံးအညၣ်ဃံးဃံးဒီး ဒ်သိးအသါတသ့ဒီးကသံဝဲအဂီၢ်လီၤ. တၢ် အဆံၣ်ဒီးတၢ်အအ့ၣ်စ့ၢ်ကိးထၢန့ၣ်ဝဲလီၤ.
- ၂ မၤလီၤစဲၤပုၤပိာ်မုာ်လၢ အခိၣ်သူအဃိန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.
- ၂ မၤမိၢ်နီၢ်မၤရံၣ်အဂီၢ်န့ၣ် မၤဝဲလၢဃဲးအခိၣ်စူအိၣ်ဝဲတရံးတခါန့ၣ်လီၤ. မၤပုၤဖိးဃုအိၤန့ၣ်လီၤ.
ပုၤခရံၣ်ဖိလၢအန့ၣ်လံာ်စီဆ့တဖၣ်န့ၣ် ဘၣ်တၢ်သံကွၢ်အိၤလၢ ကဘၣ်ဆူးထီၣ်ကွၢ်အတၢ်န့ၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ် တမၤဝဲဒ်န့ၣ်ဒီးဘၣ်တၢ်ဆီၣ်န့ၣ်အိၤဆူ နီၢ်မၤရံၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ကျဲၤလၢအလီၤပျံၤလီၤဖုးသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်အိၣ်အိၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တနီၤအာန့ၣ်အလီၤဒံးန့ၣ် ပထံၣ် ဘၣ်လီၤ.

လၢတၢ်မၤနးမၤဖျိၣ်တၢ်အံၤအဂီၢ်န့ၣ် အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ပာ်တၢ်ဃာ်ကသံၣ်သရၣ်တဂၤလၢ ကဘၣ်ဒုးအိၣ် ကတီၢ်တၢ်မၤနးမၤဖျိၣ်တၢ်အဂီၢ်လီၤ. ပုၤတဂၤလၢဘၣ်တၢ်မၤနးမၤဖျိၣ်အိၤအံၤန့ၣ် ကသံဝဲလဲၣ်န့ၣ် ကဘၣ်အုၣ်ခိၣ် အသးလီၤ. ကသံၣ်သရၣ်အဝဲအံၤမၤဘျါထီၣ်က့ၤပုၤတဂၤအံၤဝံးဒီး တၢ်မၤနးမၤဖျိၣ်တမံၤအံၤအိၣ်ထီၣ်ဝဲလၢအသိ တဘျီအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤနးမၤဖျိၣ်တၢ်အံၤမၤဝဲလၢ အအာကတၢ်ဒီး တၢ်ဆာကတီၢ်လၢ အယုာ်ကတၢ်အံၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ဘဉ်မနုၤအပိလဲၣ်န့ၣ်, အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်စံးဝဲလၢ ကစၢ်ယွၤအနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲမၤလီၤအဝဲသ့ၣ်လၢ, ဒ်သိးက သ့ၣ်ညါဘဉ် လရၣ်လၢအိၣ်ဒီးတၢ်နးတၢ်ဖှိၣ်အံၤ, ပှၤသ့ၣ်တဖၣ်ကခိၣ်ဘဉ်ဝဲအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

လၢကစၢ်ယွၤဒီးခရံၣ်အမံၤအပိအဝဲသ့ၣ်မၤတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ခဲကနံၣ်အံၤဘဉ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်မၤဆါတၢ်လၢတအိၣ်ဒီးတၢ်သးကညီၤဘဉ်န့ၣ် ပရံၣ်ကွံာ်စီၤသီ ယိၤဟ့ၣ်ပီလူးအံၤန့ၣ် အာၣ်လီၤအသးန့ၣ် ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ. ပှၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အတၢ်မၤဆါတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ထံၣ်ဘဉ်ဝဲဒီး ကွဲးဖျါထီၣ်ဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ လံာ်လီၣ်ဖျါလၢ စီၤယိၤဟ့ၣ် အတၢ်ကွဲးန့ၣ် ပကထံၣ်ဘဉ်လီၤ.

လံာ်လီၣ်ဖျါ ၁၇၆,

“ဒီးယထံၣ်ပိာ်အုၣ်အိမူၤအသးလၢပှၤစီဆှံဒီးပှၤလၢအအုၣ်အသးလၢယုၣ်ဂူးအဂ့ၢ်အကျါတဖၣ် အသ့ၣ်လီၤ. ဒီးယထံၣ်အိၤ, ဒီးယကမၤကမၢ်လၢတၢ်ကမၤကမၢ်ဒိၣ်မးလီၤ.”

ဘဉ်ဃးဒီးပှၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ် ပရံၣ်ကွံာ်စီၤသီအဝဲအံၤအတၢ်ဒိၣ်စီဒိၣ်ကမီၤအဂ့ၢ်န့ၣ် ပှၤကတိၤဖျါထီၣ်တၢ်တ ဂၤအံၤ ကတိၤဖျါထီၣ်ဝဲလၢ တၢ်ကတိၤလၢ အဘဉ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ. ဒ်သိးပှၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤ လီၤလၢတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤပာ်စၢၤတမံၤအံၤန့ၣ် ကဘဉ်ဟဘဉ်ပှၤစီဆှံသ့ၣ်တဖၣ်လၢ တၢ်ဆၢကတီၢ်တမံၤအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယွၤဟ့ၣ်တၢ်အခွဲးအယာ်အဂ့ၢ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်လီၤကမၤကမၢ်တမံၤလီၤ.

ဘဉ်ဃးဒီးပှၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလၢ တၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤပာ်စၢၤအံၤန့ၣ် ဘဉ်တၢ်ထံၣ်အိၤ လၢ သးအမဲာ်အတၢ်အိၣ်ဖျါလီၤကံာ်အံၤန့ၣ် လၢဝဲဒၤနးယုၤလးအတၢ်ကတိၤအတၢ်ပာ်ဖျါန့ၣ် ဒ်အဖီလၢအသိးလီၤ.

ဝဲဒၤနးယုၤလး ၇:၂၈, “တၢ်လၢယၤစီၤဒၤနးယုၤလးအံၤ, ယတၢ်ဆိကမိၣ်န့ၣ် မၤကီၢ်ယသးလီၤ. ဒီးယမဲာ် ဂီၤကံာ်ဂီၤကးလီၤ. ဘဉ်ဆၣ်ဒီး ယပာ်တၢ်တမံၤန့ၣ်လၢယသးကံာ်ပှၤလီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. စီၤဒၤနးယုၤလးအနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲအိၣ်ဒီးတၢ်ကနိးကစုာ်လီၤ. အဝဲထံၣ်ဘဉ်ပှၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အတၢ် ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလၢတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤပာ်စၢၤလၢတၢ်ထံၣ်အဂၤတမံၤအခါန့ၣ် အဝဲအသးလီၤဘျါဒီး ဆါထီၣ်အဂ့ၢ် န့ၣ် ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ **ဝဲဒၤနးယုၤလး ၈:၂၇** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးယဲဒၣ်, စီၤဒၤနးယုၤလး တကအံၤယသးလီၤဘျါ, ဒီးယဆါထီၣ်လၢမ့ၢ်န့ၣ်တဖၣ်လီၤ.”

ဒီပုၤဝဲလၢတၢ်အဲၣ်လီၤသ့ၣ်သုၤစၢ, တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ် ပှၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အဂ့ၢ် အိၣ်ဒၣ်ထဲတတ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

] တုၤလီၤလၢ မ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ပထံၣ်ဘဉ်ဒီးပှၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ် ပရံၣ်ကွံာ်စီၤသီအတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤ လီၤလၢတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤပာ်စၢၤတၢ်အဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်အိၣ်လၢပကျါစ့ၢ်ကီးၤ.

] တၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤလၢတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤပာ်စၢၤတမံၤအံၤန့ၣ် ဆှၢပှၤဆူတၢ်ဟးဂီၤန့ၣ်န့ၣ်လဲၣ်.

] ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် လံာ်စီဆှံတခီသိၣ်လိနံၣ်လိပှၤဒ်လဲၣ်.

ဘဉ်ဃးဒီး တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအတၢ်စံးဆၢန့ၣ် ပကထံၣ်ဘဉ်လၢ ပှၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အဂ့ၢ်တၢ်မၤလိလၢခံကတၢ် တတီၤအပူၤန့ၣ်ဒီး, လၢလံာ်လီၣ်ဖျါအတၢ်ပာ်ဖျါတၢ်ဂ့ၢ်လၢအမ့ၢ် ပှၤဂ့ၢ်လိာ်ခရံၣ်အတၢ်ဟးဂီၤသ့ၣ်တဖၣ်, အတၢ်ဒိၣ် ထီၣ်ထီထီၣ်ဒီးအတၢ်စံာ်စီၤတဲစီၤန့ၣ် ပကချုသ့ၣ်ညါဘဉ်အီၤလီၤ.